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رئیس جمهور گفت: در زمان بندی محدود می توانیم 
به استقلال کشاورزی برسیم. باید در الگوی کشت 
بازنگری شود تا سودآور شود و نیاز کشور را برطرف 

کند؛ خصوصاً درباره کالاهای اساسی و راهبردی.
به گزارش تسنیم، آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
 ـ1401 که  پیش از ظهر دیروز در آیین آغاز سال زراعی 1402 
در محل سالن اجلاس سران برگزار شد، طی سخنانی اظهار 
داشت: کشــاورزی و زراعت یک امر ممتازی است و خداوند 
متعال، در قرآن کریم زراعت را به خود نسبت داده است؛ کشاورز 
دانه را در زمین قرار می دهد ولی امر زراعت و پرورش دانه به امر 
الهی انجام می گیرد. تلاش کشاورزان تلاش مبارکی است و 

باید به کشاورزی افتخار کرد.
وی افزود: کشــاورزی دارای ارزش بالایی در فرهنگ دینی 
است و جایگاه مهمی در اقتصاد کشور نیز دارد؛ نقش کشاورز 
در استقلال بسیار بالاست و اقتصاد کشور در گروی کار کارگر 
و کشاورز است. تولید در این عرصه، از مؤلفه های مهم قدرت 
است؛ ما ظرفیت های بزرگی در این زمینه داریم تا به خودکفایی 
برسیم و امنیت غذایی را در کشور تأمین و تضمین کنیم و این 

باید در وزارت جهاد کشاورزی دنبال شود.
رئیس جمهور گفت: با حرکت معمولی نمی شود به این مهم 
دســت یافت؛ باید اقدام جهــادی و انقلابی صورت بگیرد. ما 
قدردان کشاورزان و تولیدکنندگان هستیم و از آنان می خواهیم 

که تلاش خود را افزون کنند.
رئیسی بیان کرد: دشمن نمی خواهد ما به خودکفایی برسیم و 
بلکه می خواهد به او احتیاج داشته باشیم. ما در کشور، زمین و 
آب کافی و هم چنین نیروی توانمند را داریم که می توانند این 
خودکفایی را رقم بزنند . برای تأمین آنچه در سفره مردم است 
نباید به خارج از کشور احتیاج داشته باشیم و باید به صادرات هم 

برسیم که برخی بخش ها این کار را انجام می دهند.
وی عنوان کرد: دانشگاه ها و دانشجویان و اهالی این عرصه 
باید تلاش شان به نحوی باشد که کشاورزی ما علمی و فناورانه 
انجام بگیرد؛ ما بیش از 12 هزار عضو هیئت علمی در عرصه 
کشــاورزی داریم و باید گام های بلندی در عرصه کشاورزی 

علمی برداریم.
رئیس جمهور تصریح کرد: صنایع تبدیلی کنار کار کشاورزی 
یک نیاز و ضرورت است و ارزش افزوده به کار کشاورز می دهد 

و به سود اوست.رئیسی گفت: کشاورزان و نخبگان این عرصه 
در تصمیم سازی به دولت و مجلس کمک کنند که تصمیمات 
حساب شده تر باشد. در زمان بندی محدود می توانیم به استقلال 
کشاورزی برسیم. باید در الگوی کشت بازنگری شود تا سودآور 
شــود و نیاز کشــور را برطرف کند؛ خصوصاً درباره کالاهای 
اساسی و راهبردی، این موارد با استفاده از ظرفیت علمی کشور، 
امکان پذیر است.وی خاطرنشــان کرد: کشور ما دارای خاک 
حاصلخیز است، این سرمایه بزرگ است که باید در نظر گرفته 
شود و به افزایش بهره وری منجر شود، همچنین با منابع موجود 

آب، با مدیریت بهره وری را بالا ببریم.
رئیس جمهور بیان کرد: باید از تغییر کاربری اراضی کشاورزی 
جلوگیری شود و جلوی ســوداگران گرفته شود و این مسئله 
نیازمند ورود وزارت جهاد کشاورزی است. با تجاوز به جنگل ها 
بعضاً می بینیم که در سیل ها، آسیب های بسیاری به شهرها وارد 

می شود که باید جلوگیری شود.
رئیسی با تصریح به اینکه کاشت نهال فقط نباید محدود به 
روز درختکاری بشــود، اضافه کرد: با برنامه ریزی می بایست 
به سوی تشویق همگان به ســوی کاشت نهال برویم؛ با این 

جنگل کاری ها، می توان جلوی سیل و طوفان ها را گرفت.
وی اظهار داشت: لازم است در عرضه محصولات کشاورزی، 
سود به جیب کشاورزان برود و نباید دلالان به تولیدکنندگان و 
اقتصاد کشور ضربه بزنند. نظارت بر زنجیره تولید تا مصرف باید 

انجام شود تا محصولات گران به دست مردم نرسد.
رئیس جمهور عنوان کرد: امنیت غذایی پایدار شعار ماست و بالا 
رفتن کیفیت، غذای سالم و تأمین محصولات و نیازمندی ها از 

داخل، مورد تأکید ماست.
رئیسی گفت: عنوان وزارتخانه، »جهاد کشاورزی« بوده و جهاد، 
وصف کار کشاورزان است و تلاش جهادی از این وزارتخانه و 

فعالان این عرصه، انتظار ما از این عزیزان است .

وی ابراز کرد: برخی نمایندگان تولیدکنندگان عرصه کشاورزی 
در جلسه گفتند که »بانک ها باید تسهیلات را سریع پرداخت 
کنند و معطل نکنند«، این ســخن درستی است. ما پیگیری 
می کنیم و وقتی دولت می گوید که باید تسهیلات داده شود؛ 
چه درباره کشاورزان، ازدواج و مابقی موضوعات، باید بانک های 
عامل آن را اجرا و عملیاتی کنند و معطلی پذیرفته نیست و باید 

انجام بگیرد.
بر اســاس این گزارش، رئیس جمهور در جریان این مراسم 
از برگزیدگان بخش کشــاورزی تجلیل کرد و چندین تن از 
تولیدکنندگان و کشــاورزان دغدغه ها و نقطه نظرات خود را با 

رئیسی و مسئولان جهاد کشاورزی در میان گذاشتند.

رئیسی: در زمان بندی محدودی 
می توانیم به استقلال کشاورزی برسیم

سخنگوی وزارت امور خارجه:
پاسخ ایران شفاف و قانونی بود

کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان گفت: لغو کامل تحریم ها 
علیــه دولت و ملت ایران از اهداف اساســی مذاکرات جاری میان ایران و 

طرف های مذاکره کننده است.
به گزارش بازار، ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت خارجه در نشست خبری این هفته خود تاکید 
کرد : پاسخ ایران سازنده، شفاف و قانونی بوده است و می تواند در صورت وجود اراده سیاسی 
لازم در طرف مقابل، زمینه ای را فراهم کند که در زمان کوتاه جمع بندی مذاکرات انجام شود 
و توافق صورت بگیرد.وی در بخش دیگری از این نشست تاکید کرد: ادعای رژیم صهیونسیتی 
مبنی بر حمله این رژیم به اماکن متعلق به ایران در سوریه، ادعایی پوچ، باطل و مبتنی بر بهانه 
جویی و فرار به جلو است.سخنگوی وزارت خارجه در همین ارتباط گفت: حضور ایران در سوریه 
مستشاری است و به درخواست رسمی دولت سوریه انجام گرفته است.کنعانی با ارایه توضیحاتی 
در مورد آخرین روند مذاکرات لغو تحریم ها گفت : در این زمینه منتظر دریافت پاسخ طرف های 
مقابل، مشخصا پاسخ طرف آمریکایی هستیم.سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد ادعا های 
اخیر آمریکا در ارتباط با موضوع ایجاد شده بین شناورهای ایرانی و آمریکایی در آب های آزاد 
گفت : ستاد کل نیروهای مسلح در این زمینه توضیح دادند. کنعانی گفت: در این ارتباط شاهد 
اقدام تحریک آمیز و غیر اصولی شناورهای تجسسی ارتش آمریکا در ارتباط با شناورهای ایرانی 
بودیم. ایران نیز در این ارتباط اقدام به دفع تهدید کرد و سپس شناورها را در منطقه امن، رها 

سازی کرد.وی تاکید کرد: ما هرگونه ادعای آمریکایی ها در مورد طرف ایرانی را رد می کنیم.

وزیر کشور :
مشکل خاصی در خصوص زائرین اربعین نداریم

وزیر کشــور گفت: دولت عراق به ایران اطمینان داده است که وضعیت و 
امنیت خوبی برای زائران اربعینی برقرار خواهد بود.

به گزارش ایسنا، احمد وحیدی در حاشیه مراسم ترحیم آیت الله ناصری در جمع خبرنگاران 
درباره تدابیر وزارت کشور برای زائران اربعین، گفت: به لطف خدا کارهای خوبی در مرزهای 
کشور برای خروج زائران در دست انجام قرار گرفته و وضع خوبی برقرار است، زائران می توانند به 

راحتی از مرزهای زمینی از کشور خارج شوند و مشکل خاصی در این زمینه نداریم.
وی در پاســخ به سوالی درباره اینکه وزارت کشور در بحث فروش بلیط های هواپیما برای 
زائرین اربعین دخالتی کرده است؟ گفت: بلیط های سفرهای هوایی توسط وزارت راه و سازمان 
هواپیمایی کنترل و قیمت گذاری شده و کنترل انجام می شود.وزیر کشور در پاسخ به سوال 
دیگری مبنی بر اینکه با توجه به ناامنی اخیر در عراق، در حال حاضر امنیت در این کشور برقرار 
شده است؟ گفت: بله، دولت عراق به ایران اطمینان داده است که وضعیت و امنیت خوبی برای 

زائران اربعینی برقرار خواهد بود.

 وزارت کار: حق مسکن ۶۵۰ هزار تومانی کارگران
از مهر عملیاتی می شود

معاون تنظیم روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی می گوید:موضوع افزایش 
حق مسکن کارگری مطابق آنچه که پیش از این در شورای عالی کار تصویب شده 
بود، هم اکنون در دســتور کار است. به احتمال زیاد این افزایش از مهر عملیاتی 

می شود.
به گزارش تسنیم، در حالی که نمایندگان کارگران همچنان در انتظار ابلاغ مصوبه اصلاح حق مسکن 
از سوی دولت هستند که نیمی از سال گذشته است و هنوز حقوق قانونی دریافت نکرده اند.محمد باقر 
قالیباف، رئیس مجلس در بیســت و نهم تیرماه 1401 در نامه ای رسمی خطاب به دولت، اصلاح دو 
مصوبه را خواستار شد؛ اول، افزایش مستمری بازنشستگان و دوم، مصوبه ی کمک هزینه ی مسکن 
کارگران.در این نامه، مهلت دولت یک هفته ذکر شده بود اما اکنون با گذشت چند ماه از این نامه، مصوبه 
کمک هزینه مسکن هنوز بازبینی نشده است؛ در ارتباط با کمک هزینه مسکن کارگران مشمول قانون 
کار، باید حق مسکن 650هزار تومانی که همان مصوبه شورایعالی کار است احیا شود. رعیتی فرد, معاون 
تنظیم روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی می گوید:موضوع افزایش حق مسکن کارگری مطابق 
آنچه که پیش از این در شورای عالی کار تصویب شده بود، هم اکنون در دستور کار است. به احتمال 
زیاد این افزایش از مهر عملیاتی می شود.وی ادامه داد: در صورت ابلاغ افزایش حق مسکن کارگری، 
در ماه های باقی مانده از سال1401، مبلغ یکصد هزار تومان به دستمزد کارگران مشمول قانون کار 
اضافه می شود.رعیتی فرد گفت: از سوی دیگر چون مبنای اجرای این مصوبه ابتدای سال 1401است، 
مابه التفاوت این افزایش به ماه های سپری شده نیز تعلق می گیرد. این بدان معنی است که هر کارگر 
مشمول قانون کار، بابت شش ماه نخست سال جاری، مبلغ ششصد هزار تومان را به عنوان مابه التفاوت 

افزایش حق مسکن از کارفرمای خود طلبکار می شود.

 معاون وزیر راه: ارزان سازی مسکن 
برای مردم به آرزو تبدیل شده است

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن با تاکید بر ضرورت ایجاد دبیرخانه فعال 
حوزه صنعتی ســازی با همکاری معاونت فناوری ریاست جمهوری گفت: ارزان 

سازی مسکن با صنعتی سازی برای مردم به یک آرزو تبدیل شده است.
به گزارش اقتصاد آنلاین، علیرضا فخاری در همایش فناورانه صنعت ساختمان و مسکن اظهار کرد: 
صنعتی سازی مسکن از گذشته مد نظر بوده و سابقه آن به قبل از انقلاب برمی گردد. در ابتدا نیروهای 
مسلح توانستند کارخانه های خانه سازی در کشور ایجاد کنند که به دلایل مختلف صنعتی سازی ابتر 
ماند.وی افزود: امروز باید با رویکرد جدید به صنعتی سازی و چابک سازی مسکن پرداخته شود.وی 
با طرح این پرسش که چرا امروز نمی توانیم اتصالی بین اندیشه ورزی و صنعتی سازی داشته باشیم، 
تصریح کرد: صنعتی سازی مسکن در امر نیازهای جامعه به درستی فرهنگ سازی نشده است.معاون 
وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: ارزان سازی مسکن با استفاده از صنعتی سازی برای مردم به یک آرزو 
تبدیل شده است. اینکه فقط از صنعتی سازی حرف بزنیم کاری از پیش نخواهیم برد.فخاری با طرح 
این پرسش که مسئول بسترسازی برای صنعتی سازی کیست، گفت: باید با همکاری معاونت فناوری 
ریاست جمهوری، دبیرخانه فعال حوزه صنعتی سازی مسکن ایجاد شده و به رسمیت شناخته شود تا به 

عنوان مرجع رجوع صاحبنظران مورد استفاده قرار گیرد.

کاهش ساعت کاری ادارات در دستور کار نیست
استاندار تهران اظهار کرد: کاهش ساعت کاری ادارات در دستور کار نیست. قانون 
مکلف کرد که کارمندان هفته ای ۴۴ ساعت فعالیت داشته باشند به همین منظور 
موضوع کاهش ساعت کاری ادارات اصلا موضوعیت ندارد و در این خصوص نمی 

توانیم اقدام کنیم.
به گزارش اقتصادنیوز، محسن منصوری گفت: قانون مکلف کرد که کارمندان هفته ای 44 ساعت 
فعالیت داشته باشند به همین منظور موضوع کاهش ساعت کاری ادارات اصلا موضوعیت ندارد و در 
این خصوص نمی توانیم اقدام کنیم.وی افزود: در سال های گذشته مدل های مختلفی برای مدیریت 
ترافیک مهرماه پایتخت همچون تغییر ساعت کاری ادارات، بانک ها و مراکز آموزشی اجرا شد اما امسال 
تلاش داریم طرح شناورسازی ساعت کاری ادارات را برای اولین بار اجرا کنیم و این طرح اصلا موجب 
کاهش فعالیت کاری ادارات نمی شود.اســتاندار تهران ادامه داد: در این طرح می خواهیم زمان شروع 
فعالیت ادارات را 2 ساعت شناور کنیم به عنوان مثال کارمند از ساعت هفت تا ۹ صبح می تواند به محل 
کار بیاید به شرطی که زمان فعالیت روزانه هشت ساعت کار را رعایت کند.وی تاکید کرد: این طرح 
هنوز نیاز به کار کارشناسی و هماهنگی بیشتر دارد که جزییات پس از تایید نهایی اعلام می شود اما 
آنچه که مسلم است این طرح موجب کاهش فعالیت کاری ادارات نمی شود.منصوری خاطرنشان کرد: 
با توجه به بازگشایی مدارس و دانشگاه ها و فعالیت زیاد سرویس مدارس باید اقدام جدی در خصوص 
زمان فعالیت ادارات و مدارس انجام شود تا بتوانیم از حجم زیاد ترافیک در مهرماه تا حدودی کاسته 
شود که طبق پیش بینی کارشناسان اگر این طرح شناورسازی اجرا شود حدود ۳0 درصد صبحگاهی 

پایتخت کاهش خواهد یافت.

مراجعه بیشتر به پمپ بنزین؛ راه حل عجیب شرکت پخش!
 مقدمات گرانی بنزین آماده می شود

حداکثر مقدار سوخت گیری در استان های شمالی از ۶۰ لیتر به ۳۰ لیتر کاهش 
یافت.مسئولین شرکت پخش این تصمیم را  در راستای مدیریت توزیع می دانند 

اما جایگاه داران از احتمال اجرایی شدن آن در کل کشور خبر میدهند.
بعد از کاهش 100 لیتری سهمیه بنزین آزاد افراد، حالا مقدار مجاز سوخت گیری خودرو در پمپ های 
بنزین به ۳0 لیتر کاهش یافت. این در حالی است که پیش از این خودروها با کارت های سوخت خود می 
توانستند در هر بار 60 لیتر بنزین دریافت کنند. یک منبع در شرکت پخش فرآورده های نفتی به بازار می 
گوید که این طرح برای مدیریت توزیع در شهرهای شمالی از این هفته اجرایی شده است. البته مسئولین 
این شرکت هیچ توضیحی درباره اینکه اجرای این طرح تا کی قرار است ادامه پیدا کند، اعلام نمی کنند.

با این حال کاهش بنزین برای خودرو ها خود عاملی برای مراجعه بیشترراکبین خودروها و احتمالا 
مراجعه بیشتر به پمپ بنزین ها خواهد شد و به نظر نمی رسد این روش ابداعی چندان جوابگوی حل 
مساله مطرح شده باشد.اما دیگر نکته قابل تامل این تصمیم جدید شرکت پخش و پالایش شهرهایی 
انتخاب شده برای اجرای این طرح است. قلی زاده رییس اتحادیه جایگاه داران سوخت به بازار می گوید: 
ممکن است استان های شمالی به عنوان مکان پایلوت برای اجرای این طرح در نظر گرفته شده و به 
مرور شاهد عملیاتی شدن آن در کل کشور باشیم.مرتضی بهروزی فر کارشناس انرژی در اینباره به بازار 
می گوید: به نظر می رسد که دولت در حال آماده کردن مقدمات لازم برای گرانی بنزین است. نگاهی 
به تصمیمات اخیر دولت در زمینه کاهش 100 لیتری سهمیه بنزین افراد نشان می دهد که این گفته ها 
خیلی هم بیراه نیست.این تصمیم در شرایطی گرفته شده که بر اساس آمار موجود خودروهای داخلی به 
ازای هر 100 کیلومتر پیمایش ۸.۹ لیتر بنزین مصرف می کنند و جز پر مصرف ترین خودروها در جهان 
هستند. همین مساله موجب شده که در بسیاری از رستوران های و مراکز اقامتی در مسیرهای منتهی به 
شمال افراد عادی هم شروع به فروش بنزین کنند. بنزینی که بسته به ترافیک جاده و تقاضای مسافران 

هر لیتر آن بین 6 تا 10 هزار فروخته می شود.

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی 
گفت: مردم از تورم، کمبود اقلام، چند نرخی بودن کالاها 
و کنترل بازار گله مند هستند و بر این اساس، باید وزارت 

بازرگانی تشکیل شود.
احسان ارکانی در گفتگو با مهر، درباره تفکیک وزارت صمت و تشکیل 
وزارت بازرگانی، اظهار داشت: دولت موضوع تفکیک وزارت صمت را زمانی 
که قرار بود استیضاح وزیر صمت انجام شود، مطرح کرد. وی متذکر شد: 
دولت دو ماه فرصت خواست تا استیضاح وزیر صمت به تعویق بیفتد و با 
لایحه ای که برای تفکیک دو وزارت صنایع و بازرگانی می فرستد، دو وزیر 
جدید به مجلس معرفی شوند. فرصت دولت تمام شده است و هنوز خبری 
از ارسال لایحه تفکیک وزارت صمت به مجلس شورای اسلامی نیست.

نماینده مردم نیشابور در مجلس با اشاره به اینکه بنده موافق تفکیک وزارت 
صمت هستم، گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت فوق سنگین است و 
یک وزیر نمی تواند تمام موضوعات مربوط به این وزارتخانه را مدیریت کند.
ارکانی ادامه داد: وزارت صنعت، معدن و تجارت باید موضوعات مهم مربوط 
به صنایع، معادن، فلزات، فولاد، نساجی، شهرک های صنعتی و خودرو را 
مدیریت کند و چگونه یک وزیر می تواند حوزه به این گستردگی را مدیریت 
کند؟عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
اینکه در حال حاضر بازار ما کاملًا رها شده است و متولی خاصی ندارد، 
تصریح کرد: مردم از تورم، کمبود اقلام، چند نرخی بودن کالاها و عدم 
نظارت و کنترل بازار گله مند هستند. باید وزارت بازرگانی تشکیل شود چرا 

که تبعات عدم وجود وزارت بازرگانی را در کف بازار می بینیم.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

بازار متولی خاصی ندارد
دبیر سندیکای صنایع کنسرو ایران گفت: درخواست سندیکا برای قیمت 
رب گوجه ۵۴ هزار تومان بود، اما قرار شد فعلا با دولت همکاری کنیم و 

قیمت ۴۵ هزار تومان تعیین شود.
به گزارش خبرآنلاین، سید محمد میررضوی از تعیین قیمت جدید رب گوجه فرنگی بعد 
از چهار ماه خبر داد و گفت: تولیدکنندگان باید قیمت های جدید را در سامانه جامع تجارت با 
تعیین برند درج کنند تا با تایید سازمان حمایت، قیمت ها در سامانه 124 نیز اعلام شود.وی 
افزایش قیمت گوجه فرنگی و هزینه های تولید را دلیل افزایش قیمت رب گوجه عنوان کرد 
و گفت: انتظار می رفت قیمت گوجه کاهش پیدا کند، اما این اتفاق نیفتاد و در حال حاضر با 
اینکه در زمان اوج تولید هستیم، قیمت گوجه در کارخانه کیلویی 4200 تومان است. البته 
درخواســت سندیکا برای قیمت رب گوجه 54 هزار تومان بود، اما قرار شد فعلا با دولت 
همکاری کنیم و قیمت 45 هزار تومان تعیین شود.میررضوی درباره قیمت تن ماهی نیز 

گفت: برای تعیین قیمت جدید این محصول نیز در حال پیگیری هستیم.به ادعای وی، در 
حال حاضر واحدهای تن ماهی در حاشیه زیان هستند و تقریبا نیمه تعطیل شده اند. بیشتر 
خطوط با ظرفیت 10 تا 20 درصد فعالیت می کنند.او همچنین ابراز امیدواری کرد که قیمت 
تن ماهی هر چه زودتر تعیین شود و مانند رب گوجه چندین ماه طول نکشد.به گفته وی، 
در حال حاضر قیمت ماده اولیه تن ماهی، یعنی ماهی آن به کیلویی 55 هزار تومان رسیده، 
در حالی که قیمت این محصول قبلا از ۳5 هزار تومان بوده است.میانه مرداد ماه سندیکای 
کنسرو ایران از تعطیلی تولیدکنندگان رب و تن ماهی به دلیل بلاتکلیفی و ابلاغ نشدن 
قیمت های جدید در سال جاری خبر داده بود. حداکثر قیمت رب گوجه فرنگی ۸00 گرمی 
 پیش از این نزدیک به 40 هزار تومان بود.همچنین حداکثر قیمت فعلی تن ماهی حدود

 ۳5 هزار تومان است که سندیکا درخواست کرده برای جلوگیری از زیان تولیدکنندگان 
حداقل به طور موقت به 41 هزار و 500 تومان برسد.

»فعلا«، نرخ گذاری با هدف همکاری با دولت

رب گوجه فرنگی بالاخره صاحب قیمت شد

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: به دلیل لابی  
بورســی ها و نفوذ این جریان، خواسته های آنها را 
مسئولان می پذیرند. البته باید توجه داشته باشیم 
کــه بانک مرکزی نرخ بهره بین بانکی را به صورت 
دســتوری تعیین نمی کند. بانک مرکزی سیاست 
انقباضی را در پیش گرفته و هر هفته نرخ رشد پایه 
پولی را پایش می کند و همین کنترل، باعث شــده 
کمبود منابعــی در بازار بین بانکی به وجود بیاید که 

نتیجه آن افزایش نرخ بهره بین بانکی است.
طبق تصمیم شورای پول و اعتبار و با خواسته وزارت اقتصاد قرار 
بر شده که نرخ بهره بین بانکی بالاتر از 20 درصد نرود اما حدود 
2 ماه گذشته این نرخ به 21.۳1 درصد هم رسید و بالا رفتن نرخ 
بهره داد عده ای از جمله ســازمان بورس و فعالان بازار سرمایه را 
درآورد و »احسان خاندوزی« وزیر اقتصاد اعلام کرد که در جلسه 
شورای پول و اعتبار درباره نرخ بهره بین بانکی تصمیم می گیریم 

که پس از آن نرخ به 20 درصد کاهش پیدا کرد اما روند صعودی 
آن متوقف نشد به طوری نرخ بهره به بیش از 20.٧0 درصد رسیده 

و گفته می شود به زودی باز هم از 21 درصد عبور می کند.
»کامران ندری« کارشناس اقتصادی در گفت وگو با ایلنا درباره 
افزایش نرخ بهره بین بانکی و سیگنال هایی که به بازارها می دهد، 
اظهار داشت: افزایش نرخ بهره بین بانکی تهدیدی برای اقتصاد 
نیست بلکه در شرایطی که اقتصاد گرفتار نرخ تورم بالایی است، 
افزایش نرخ بهره بین بانکی هزینه خلق پول در شبکه بانکی را 
افزایش می دهد در نهایت خلق پــول کاهش پیدا می کند و در 
شرایطی که خلق پول کمتر شود طبیعتا فشارهای تورمی هم کمتر 
می شود.  وی افزود: بنابراین افزایش نرخ بهره در بازار بین بانکی 
جلوی رشد قیمت های کالا و خدمات را می گیرد و  فرقی نمی کند 
این کالاها از دســته کالاهای عرفی مورد استفاده مردم باشد یا 

دارایی های مانند سهام، اوراق بدهی و سایر دارایی ها.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به فاصله زمانی اثرگذاری افزایش 

نرخ بهره بین بانکی در کالا و انواع دارایی گفت: افزایش نرخ بهره 
باعث افت رشــد قیمت کالاها می شود که زمان تاثیرگذاری آن 
متفاوت است و ابتدا بر روی دارایی های مالی اثر دارد و بعد از وقفه 
و تاخیری بر رشد قیمت کالا و خدمات اثر می گذارد. اثر آن بر روی 
تورم کالا و خدمات با وقفه ای مشاهده می شود اما اثرگذاری آن بر 
روی قیمت سهام یا دارایی های مالی سریع تر و فوری تر است.ندری 
درباره اعتراض بازار سرمایه به افزایش نرخ بهره بین بانکی ادامه 
داد: به دلیل لابی های بورسی ها و نفوذ این جریان، خواسته های 
آنها را مسئولان می پذیرند. البته باید توجه داشته باشیم که بانک 
مرکزی نرخ بهره بین بانکی را به صورت دستوری تعیین نمی کند. 
بانک مرکزی سیاست انقباضی را در پیش گرفته و هر هفته نرخ 
رشد پایه پولی را پایش می کند و همین کنترل، باعث شده کمبود 
منابعی در بازار بین بانکی به وجود بیاید که نتیجه آن افزایش نرخ 
بهره بین بانکی است. این کارشناس اقتصادی درباره گفته وزیر 
اقتصاد مبنی بر اینکه در شورای پول و اعتبار درباره کاهش نرخ 

بهره تصمیم گرفته می شود و پس از آن نرخ به 20 درصد برگشت، 
گفت: این به معنای مداخله دولت در نظام پولی و بانکی است یعنی 
وزیر اقتصاد به جای اینکه وضعیت کلان اقتصاد را مد نظر قرار دهد 
و نگاه بخشی به اقتصاد نداشته باشد؛ دغدغه حوزه تحت مسئولیت 
خود یعنی حوزه بورس را دارد. متاسفانه درگیر این گرفتاری هستیم 
که مسئولان نگاه بخشی و حوزه ای در تصمیمات دارند و اقتصاد 
کلان را در نظر نمی گیرند و زمانی که از استقلال بانک مرکزی 
حرف می زنیم دقیقا به این دلیل است که وزیر اقتصاد نتواند بر روی 
تصمیمات سیاست  گذاری پولی اثر بگذارد. ندری تاکید کرد: توافق 
برای تعیین نرخ بهره بین بانکی نشانه آشکار مداخله وزارت اقتصاد 
در امور پولی است و با استقلال بانک مرکزی در تعارض است.این 
کارشناس اقتصادی با بیان اینکه مردم باید هزینه بخشی نگری 
آقایان را بپردازند که این هزینه را هم افزایش نرخ تورم می پردازند، 
اظهار داشت: برای اینکه بورس مشکل پیدا نکند باید نرخ رشد پایه 
پولی را افزایش دهیم که منجر به تورم بیشتر در اقتصاد می شود 

و در نهایت هزینه حمایت وزیر اقتصاد از بورس را مردم با تحمل 
افزایش نرخ تورم می پردازند. ندری ادامه داد: البته باید توجه داشته 
باشیم که افت و خیز یک تا دو درصدی نرخ بهره بین بانکی نه بر 
روی بازار سرمایه و نه بر روی نرخ تورم اثر گذار نیست. موضوع 
این است که مسئولان بازار سرمایه برای توجیه وضعیت فعلی بازار 
مستمسک دیگری پیدا نکردند. معمولا در این شرایط به سراغ 
نرخ بهره بین بانکی می روند.وی درباره اثرگذاری افزایش نرخ بهره 
بین بانکی بر سایر نرخ های بانکی گفت: در ایران مسیر سرایت 
افزایش نرخ بهره بین بانکی به سایر نرخ های بانکی مسدود شده  
است. قاعدتا وقتی نرخ بهره بین بانکی افزایش پیدا می کند باید 
نرخ بهره سپرده و تسهیلات هم متناسب با آن حرکت کند اما این 
مسیر سرایت به صورت دستوری بسته شده  است. این کارشناس 
اقتصادی گفت: بانک مرکزی اجازه اینکه بانک ها بتوانند با تغییر 
نرخ بهره بین بانکی، نرخ بهره سپرده و تهسیلات را تغییر بدهند را 

نمی دهد بنابراین مکانیزم نرخ بهره را از کار انداخته ایم.

هزینهلابیبورسیهارامردممیپردازند

روند روبه رشــد ساخت وســازهای غیرمجاز، جنگلخواری و 
زمینخواری در شمال و مازندران طرح های مقابله با این پدیده 
را به شکســت کشانده است و با گذشت سال ها هم زمین آب 

رفت و هم جنگل.
هرســاله از سطح جنگل ها و عرصه های طبیعی مازندران و مزارع آن کاسته 
می شود و مافیای زمین و جنگل متهم ردیف اول زمین خواری و جنگل خواری 
هستند.ردیابی ساخت وسازهای صورت گرفته در مناطق مختلف مازندران پای 
دانه درشت و گردن کلفت ها را به میان می کشاند، آن هایی که پشت پرده هستند 

وبا نفوذ ولابی گری مانع اجرای حکم تخریب و مقابله با تخلفات می شوند.
طی سال های گذشته طرح های مختلفی برای مقابله با ساخت وسازهای جنگلی 
و طبیعی در مازندران اجرا شــد و فرجام این طرح ها چیزی جز شکست و رنگ 
باختن جنگل و مزرعه برابر قدرت سیاســی ها و دانه درشت ها نبوده است.برای 
مقابله با زمین خواری و جنگل خواری درپی دستور رئیس جمهور در مازندران 
ســتاد و کارگروه فراقوه ای تشکیل شد تا به پایش و رصد عرصه های جنگلی 
و طبیعی برپردازد. از مجموع هزار و 50۹ فقره تعرض به منابع طبیعی 1۸5 مورد 
تغییر کاربری اراضی کشــاورزی شناسایی شد که 41 مورد توسط دولتی ها و ۹ 

مورد بخش خصوصی و مابقی اشخاص صورت گرفته است. از سوی دیگر طبق 
آمار و ارقام تاکنون بیش از هزار و450 فقره ساخت وساز در عرصه های طبیعی و 
جنگلی مازندران شناسایی شد که حکم تخریب سازه ها با توصیه ها و سفارش های 

صاحبان ثروت و قدرت اجرایی و عملیاتی نشده است.
اراضی مازندران فاقد سند هستند

منصورعلی زارعی نماینده مردم ساری و میاندرود در مجلس یکی از مهمترین 
مشــکل اراضی کشاورزی استان را نداشتن سند مالکیت ذکر کرد و گفت: این 
مسئله سبب تغییر کاربری اراضی و خروج زمین از فعالیت های کشاورزی می شود.
وی در گفتگو با بازار با تاکید بر مقابله با زمین خواری و جنگل خواری در استان 
گفت: بهره برداری از جنگل باید عمومی باشد و دولتی هایی که زمین را گرفتند با 
آنها برخورد شود.وی توسعه کشاورزی، صنعت و گردشگری را از جمله برنامه ها و 
راهکارها برای مقابله با زمین خواری برشمرد و گفت: همچنین باید مشکل مسکن 

روستاییان و حاشیه نشینان جنگل رفع شود.
دخالت و نفوذ دانه درشــت و توصیه های سیاسیون و صاحبان قدرت از جمله 
دلایلی است که سبب شد طرح های مقابله با زمین خواری و جنگل خواری در 
مازندران به شکست کشیده شود. سید محمود حسینی پور استاندار مازندران در 

گفتگو با بازار با اشاره به این که طرح های مقابله با زمین خواری در گذشته ناکام 
بوده است، افزود: هرچند مصوباتی برای جلوگیری از تغییر کاربری داشتیم اما این 
طرح ها اجرا نشده است.وی با اشاره به شناسایی ساخت وسازهای غیرمجاز در 
حوزه جنگل و کشــاورزی، دانه درشت ها و گردن کلفت ها را مانع اجرای احکام 
تخریب و قلع و قمع ساخت وسازها بیان کرد و گفت: اگر موانع رفع نشود هرچه 
بنویسیم محکوم به شکست خواهیم بود.وی ارائه و عزم ملی برای جلوگیری از 

تغییر کاربری و ساخت وسازهای غیرمجاز را امری مهم و اساسی بیان کرد.
در اســتان مازندران ساخت وسازهای غیرمجاز زیادی در عرصه های طبیعی 
شناسایی شد که هر یک به دلایلی از جمله نفوذ دانه درشت ها و ضعف قوانین 
با آن برخورد نشده است و در این راستا اولین کارگروه فراقوه ای مقابله با جنگل 
خواری در مازندران شــکل گرفته است. رئیس دبیرخانه ستاد مبارزه با مفاسد 
اقتصادی نهاد ریاســت جمهوری با اشاره به وجود هزار و 450 پرونده ساخت و 
ساز غیرمجاز جنگلی در مازندران خواستار تعیین تکلیف آن شد.محمدرضا یزدی 
در نشست کارگروه فراقوه ای مبارزه با زمین خواری در استانداری مازندران با بیان 
این که پنجره واحد زمین در استان مازندران راه اندازی می شود، استفاده از ماهواره 
خیام را برای رصد عرصه های طبیعی از جمله طرح ها ذکر کرد و گفت: این ماهواره 

در مازندران به کارگیری می شود.
وی تعیین تکلیف پرونده های ســاخت وساز غیرمجاز در عرصه های جنگلی 
مازندران را ضروری دانست و گفت: هزار و 450 پرونده ساخت و ساز غیرمجاز 
تعیین تکلیف نشــده در عرصه های طبیعی و جنگلی مازندران وجود دارد.وی 
پیگیری و اجرای مصوبات کارگروه فراقوه ای مقابله با مفاسد اقتصادی را لازم 
دانست و گفت: همچنین طرحی در حال تهیه است تا با افراد و شخصیت هایی 
که با توصیه نامه مانع اجرای قانون جنگل خواری می شوند، مقابله کرد.عباسعلی 
نوبخت رئیس سازمان جنگل ها نیز پایش عرصه های جنگلی را برای مبارزه با 
زمین خواری ضروری برشمرد و گفت: تقویت و توانمندسازی جوامع محلی نیز 
راهکاری مناسب برای پیشگیری از تخلفات اســت.وی ادامه داد: عرصه های 
طبیعی نیازمند نگاه و حمایت ملی و اســتانی است و باید طرح های نظارتی و 
بازرســی را برای مقابله با زمین خواری در استان های شمالی تقویت کرد.بیش 
از 1.۸ میلیون هکتار عرصه های جنگلی هیرکانی در مازندران وجود دارد و زخم 
ساخت وسازهای غیرمجاز در گوشه و کنار عرصه های جنگلی نمایان و هویدا 
اســت و برخورد با این پدیده مستلزم عزم استانی و ملی و حذف دانه درشت ها 

از جنگل است.

پایدانهدرشتهادرمیاناست
چرخهمعیوبمبارزهباجنگلخواری

رییس سازمان بازرسی کل کشور در جمع 
بازرســان امور نفت سازمان بازرسی از 
آن ها خواست با شناسایی دقیق بسترهای 
فساد، انجام آسیب شناسایی های لازم، 
ورود به موقع و پرهیز از سیاسی کاری، 
دست صاحبان نفوذ را از حوزه نفت، گاز 

و پتروشیمی کوتاه کنند.
به گزارش اقتصاد آنلاین؛ خداییان رئیس سازمان 

بازرسی کل کشــور از حوزه نفت به عنوان یکی از مهمترین و اثرگذارترین حوزه های این سازمان از نظر 
اقتصادی یاد کرد و با اشاره به شناسایی گلوگاه های فساد و مسائل مهم پیرامون موضوعات مربوط به نفت، 
تکلیف ریاست عدلیه به سازمان بازرسی در این زمینه را مورد اشاره قرار داد و گفت: مطابق با فرمایشات ریاست 
محترم قوه قضاییه، معاونان و بازرسان بر احصا مسائل و شناسایی بسترهای تولید فساد مکلف شدند که این 
آسیب ها شناسایی و طی جلسات مشترک میان سازمان بازرسی، دیوان عدالت اداری و معاونت پیشگیری از 

وقوع جرم در حال بررسی جهت ارائه به ریاست محترم دستگاه قضایی است.
وی با اشاره به جایگاه مهم و تاثیرگذار سازمان بازرسی کل کشور مطابق با قانون اساسی و قوانین موضوعه، 
توجه بازرســان را به انجام درست وظایف نظارتی در چارچوب قوانین و مقررات معطوف ساخت و از آن ها 

خواست خود را با سلاح ایمان، تقوای الهی و تهذیب و تزکیه نفس تجهیز کنند.
رئیس سازمان بازرسی کل کشور تصریح کرد: رفتار یک بازرس باید قانونمدار و قاطع و به گونه ای باشد که 

سایه او در دستگاه مربوطه احساس و پیشگیری از وقوع جرم و تخلف و همچنین بازدارندگی را رقم بزند.
عضو شورای عالی قوه قضاییه با اشاره به گستردگی موضوعات مرتبط با امور نفت، به برخی از آسیب های 
این حوزه از جمله قراردادها اشاره و تاکید کرد که همه بازرسان باید به همه قوانین و مقررات حوزه نفت، گاز 
و پتروشیمی مسلط باشند. وی از بازرسان امور نفت خواست با تمرکز بر آسیب شناسی مسائل و بسترهای 
فسادزا، از پرداختن به مسائل جزیی پرهیز کنند.خدائیان افزود: با تعریف بازرسی های مهم و تشکیل پرونده های 
اساسی، همه جوانب یک موضوع را به طور کامل بررسی و ضمن توجه به نقاط قوت و ضعف مدیران، گزارش 

جامع، کامل، مستند و مستدلی را ارائه کنید.
وی با تاکید بر اینکه گزارش ها باید اثربخش باشــد و در نتیجه آن، فســاد ریشــه کن شود، بیان کرد: 
بازرسان سازمان بازرسی باید به عنوان مهمترین دستگاه نظارتی با شناسایی دقیق بسترهای فساد، انجام 
آســیب شناسایی های لازم، ورود به موقع و پرهیز از سیاســی کاری، دست صاحبان نفوذ را از حوزه نفت، 
گاز و پتروشیمی کوتاه کنند و مطمئن باشند که سازمان به طور قاطع از این بازرسان حمایت خواهد کرد.
بنابراین گزارش، در ابتدای این نشست مصطفی علی اصغرپور معاون نظارت و بازرسی امور اقتصادی به ارائه 

گزارش هایی در این حوزه پرداخت و بازرسان نیز به بیان نقطه نظرات خود پرداختند.

هر ســاله با آغاز فصل برداشت کاهش 
قیمت این کالای اساســی به وضوح در 
بازار قابل لمس می شــد. اما امسال با 
گذشــته بیش از یک ماه از آغاز فصل 
برداشــت همچنان این بازار ملتهب و 
بلاتکلیف است. کارشناسان بر این باورند 
که اعمال سیاست های غلط تنظیم بازار 
دولت در سال گذشته، سرنوشت کنونی 

بازار این محصول را رقم زده که مهمترین آن ها، سیاست قیمت دستوری بوده است.
 چند روزی است تصاویری کوتاه از کشاورزی برنجکار در فضای مجازی دست به دست می شود که نسبت 
به عدم خرید و ماندن محصول بر روی زمین شکایت دارد. پیش تر تجار به اقتصاد آنلاین گفته بودند که، 
این کشاورزان هستند که تمایلی به فروش برنج خود ندارد. به عبارت دیگر کشاورزان از عدم خرید تجار خبر 
می دهند و تجار مدعی هستند که کشاورزان برنج خود را نمی فروشند. این شرایط موجب شده به رغم گذشت 

یکماه از فصل برداشت برنج، بازار این محصول همچنان بلاتکلیف و ملتهب باقی بماند.
اسفندیار قاسم زاده، عضو انجمن برنج ایران، در گفتگو با اقتصاد آنلاین در پاسخ به این پرسش با تأکید بر اینکه 
هر بازاری نیازمند امنیت است، افزود: سیاست دولت درباره برنج در سالجاری شفاف نیست، گا هاً اعلام می شود 
که دولت نسبت به قیمت های موجود در بازار رضایت ندارد و نگاهش این است که قیمت ها باید کاهشی باشد، 
این موضوع جوی ناامن در بازار ایجاد کرده است.وی ادامه داد: با توجه به این شرایط، تجار نگران هستند که 
دولت مانند سال گذشته به قیمت گذاری دستوری ورود پیدا کند.قاسم زاده با بیان اینکه وقتی قرار باشد قیمت 
دستوری اتفاق بیفتد بازار نمی تواند خود را تنظیم کند، گفت: در بستر چنین بازاری فروشنده ها که کشاورزان 
هستند هر قیمتی را برای محصول بدهند تجار حاضر به خرید آن نیستند چراکه نگرانند با قیمت دستوری دولت 
همخوانی نداشته باشد و زیان ببینند.وی نتیجه گرفت عامل اصلی بلاتکلیفی و التهاب در بازار برنج، نگرانی 
از ورود دولت به قیمت گذاری دستوری است.قاسم زاده عامل دیگر التهاب در بازار برنج را سیاست های ناموفق 
سال گذشته دولت در تنظیم بازار برنج عنوان کرد و افزود: سیاست های ناموفق سال گذشته دولت موجب شد، 
قیمت برنج تا حدی بالا برود که برای کشاورزان توقع ایجاد شود.وی توضیح داد: کشاورزان نگران این هستند 
اگر امروز محصولشان را بفروشند، در ماه های آینده قیمت بسیار بالاتر برود.به گفته قاسم زاده؛ این دو دلایل 
اصلی هستند که معاملات در بازار برنج بر خلاف توقع مورد انتظار صورت نگیرد.وی قیمت حال حاضر عرضه 
هر کیلوگرم برنج توسط کشاورزان را ۸0 تا ۸5 تومان اعلام کرد و گفت: در حال حاضر بازار برنج با ظرفیت 
حدود 40 درصدی خود کار می کند که دلیل آن احساس ناامنی است که در این بازار حاکم شده است.قاسم زاده 
تصریح کرد: با اضافه شدن هزینه بسته بندی، حمل و نقل، کارگری و... ۳0 درصد به قیمت عرضه کشاورزان 

اضافه می شود و قیمت هر کیلوگرم آن برای مصرف کننده به 104 تا 105 تومان می رسد.

 کاظمی نماینده مردم پلدختر در مجلس گفت: التیماتوم رئیس جمهور به دستگاه ها در 
زمینه ارائه زمین دولتی کفایت نمی کند و باید تولید مسکن براساس یک برنامه و جدول 

زمان بندی شده مد نظر وزارت راه باشد.
سیدحمیدرضا کاظمی در گفت و گو با بازار، با اشاره به مشکلات در زمینه تولید مسکن در کشور گفت: اگر 
رونق و تولید مسکن در دستور کار دولت قرار گیرد حتما بخشی از مشکلات اشتغال هم برطرف خواهد شد.عضو 
کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور در مجلس تاکید کرد: از آهن تا سیمان برای تولید مسکن در کشور تولید 
می شود و این مسئله به خودی خود می تواند اشتغال و تولید مسکن درکشور را رونق دهد. نماینده مردم پلدختر 
در مجلس تصریح کرد: دولت برای تولید 4میلیون مسکن طی چهار سال برنامه ریزی کرده است و می بایست به 
تعهدات خود در این بخش عمل کند.این نماینده مجلس بیان کرد: در حال حاضر یک سال از عمر دولت سیزدهم 
گذشته است و اما دولت نتوانسته به این تعهد به درستی عمل کند.عضو کمیسیون شوراها و امورداخلی کشور در 
مجلس با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری در زمینه ساماندهی حوزه مسکن برای افراد فاقد مسکن در کشور 
بیان کرد: از این رو دولت موظف است تا تولید مسکن را در دستور کار خود قرار دهد. البته دولت تولید مسکن 

را در برنامه خود گنجانده و در این رابطه به مردم قول داده است که باید به تعهد خود در این بخش عمل کند.
این نماینده مجلس با بیان اینکه دولت باید روی موضوع مسکن متمرکز شود، گفت: متاسفانه دولت روی 
تولید مسکن متمرکز نیست و باید روی این مسئله چه در بعد مالی، مدیریتی و موظف کردن دستگاه های 

ذی ربط متمرکز شود.
عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور در مجلس بیان کرد: دادن التیماتوم از سوی رئیس جمهور به دستگاه 
ها در زمینه ارائه زمین دولتی کفایت نمی کند و می بایست تولید مسکن براساس یک برنامه و جدول زمان بندی 
شده مد نظر وزارت راه و شهرسازی قرار گیرد.این نماینده مجلس با اشاره به عملکر وزیر راه و شهرسازی در قبال 
تولید مسکن در کشور بیان کرد: بنده خدا وزیر راه در حال حاضر مشکل بیمارستانی دارد. وی در ادامه در ارزیابی 
خود درباره تفکیک وزارت راه و شهرسازی و رفع مشکلات این وزارتخانه از این طریق بیان کرد: حتما تفکیک 

وزارت راه و شهرسازی نمی تواند مشکلات در این وزارتخانه را در زمینه تولید مسکن برطرف کند.

اولتیماتوم بی اثر رئیس جمهور و مشکلات بیمارستانی وزیر راه؛  دست صاحبان نفوذ را 
از صنعت نفت کوتاه  کنید

تجار؛ کشاورزان برنج نمی فروشند، 
کشاورزان؛ تجار برنج نمی خرند! روایت وعده مسکن نساخته!
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